
Oświadczenie złożone 

przez senatora Zygmunta Frankiewicza 

w dniu 4 maja 2022 r. 

Oświadczenie skierowane do prezesa Rady Ministrów Mateusza Morawieckiego 

Szanowny Panie Premierze! 

Wykonanie wielu istotnych dla gospodarki przedsięwzięć realizowanych w ramach zamówień 

publicznych jest poważnie zagrożone z powodu trudnej sytuacji firm budowlanych biorących udział w tych 

procesach. Dynamiczny wzrost cen towarów i usług z powodu pandemii został spotęgowany wojną 

w Ukrainie. Po stronie wykonawców powstają rażące straty, co w konsekwencji prowadzi do upadłości, 

a tym samym do wstrzymania realizacji wielu inwestycji, narażając gospodarkę na poważne straty, a Skarbu 

Państwa na szereg długoletnich procesów związanych z roszczeniami wykonawców. Kontrakty tego typu 

mają zazwyczaj kilkuletni okres realizacji. Szalejące ceny materiałów i usług powodują, że wynagrodzenie 

ustalone w chwili rozpoczęcia inwestycji przestaje pokrywać koszty budów. Przykładem może być kontrakt 

„Przebudowa Polderu Żelazna. Etap I. Część I – Budowa i przebudowa wałów przeciwpowodziowych 

zamykających wraz z budową i przebudową obiektów towarzyszących” zawarty 2 grudnia 2020 r. pomiędzy 

Państwowym Gospodarstwem Wodnym „Wody Polskie” a firmą ETP SA z siedzibą w Katowicach.  

W obecnej sytuacji dotychczasowe działania rządu nie są wystarczające. Co prawda ustawa z 11 września 

2019 r. – Prawo zamówień publicznych przewiduje możliwość waloryzacji kontraktów, ale nie ma ona 

zastosowania do kontraktów zawartych przed datą wejścia jej w życie. Brak zapisów ustawowych 

dopuszczających waloryzację wcześniej podpisanych kontraktów powoduje, że zamawiający odmawiają 

dokonania stosownych operacji pomimo świadomości, że istnieje realna groźba wstrzymania robót. 

W związku z tym proszę o odpowiedzi na następujące pytania. 

1. Czy Ministerstwo Infrastruktury posiada dane na temat sytuacji na rynku usług budowlanych 

dotyczących realizacji zamówień publicznych, ze szczególnym uwzględnieniem kontraktów, w przypadku 

których zamawiającym jest Państwowe Gospodarstwo Wodne „Wody Polskie”? 

2. Czy Rada Ministrów dysponuje kalkulacjami skutków dla budżetu państwa, jakie może spowodować 

wstrzymanie realizacji kontraktów w ramach zamówień publicznych oraz upadłość wykonawców tych 

przedsięwzięć? 

3. Czy Rada Ministrów planuje podjęcie działań zmierzających do zapewnienia możliwości waloryzacji 

kontraktów obecnie realizowanych zawartych przed 1 stycznia 2021 r.? 

Z poważaniem 

Zygmunt Frankiewicz 

senator RP 


